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استاد اصلاح طلب دانشگاه تربيت مدرس:
دلار ۱۱هزار توماني بودجه ۱۴۰۰ 

فساد آور است
استاد دانشگاه تربيت مدرس درباره تعيين 
دلار ۱۱ هزار و ۵۰۰ توماني در بودجه سال 
آينده گفت: با توجه به اينكه دلار در بازار 
آزاد حدود ۲۶ هزار تومان است به همين 
دليل ش�كاف هنگفتي بين دلار دولتي و 
دلار در بازار آزاد ايجاد و همين امر سبب 
ايجاد رانت و فس�اد مي ش�ود، از اين رو 
توصيه مي كنم قيمت دلار آزاد و دولتي ) بودجه ( را نزديك هم اعلام 
كنن�د ت�ا مش�كلات امس�ال در س�ال آين�ده تك�رار نش�ود. 
به گزارش صدا و سيما، علي قنبري استاد دانشگاه تربيت مدرس گفت: 
در ارقام بودجه ۱۴00 پيش بيني شده 2ميليون و 300هزار بشكه نفت 
روزانه صادر شود، اما با توجه به شرايط موجود، اگر اين امر ميسر نشود 
بودجه با مش��كل جدي روبه رو خواهد ش��د. وي ادام��ه داد: در بودجه 
۱۴00 بايد وابستگي بودجه به نفت كم مي شد، زيرا طبق برنامه توسعه 
پنج ساله بايد اين وابستگي كاهش می يافت و ما ساير منابع را جايگزين 
نفت مي كرديم كه اين اتفاق نيفتاده اس��ت. قنبري با اشاره به اينكه در 
بودجه سال آينده هزينه هاي جاري بالا رفته است، گفت: به جاي افزايش 
هزينه هاي جاري، باي��د هزينه هاي عمراني افزاي��ش پيدا مي كرد كه 
متأسفانه هزينه هاي عمراني در بودجه سال آينده فقط ۱۶ درصد در نظر 
گرفته شده است. اين كارشناس اقتصادي اضافه كرد: بودجه سال آينده 
واقعي بسته نشده و با احتمال امكان برگشت برجام، بسيار خوش بينانه 

تنظيم شده است. 
  دلار تعيين شده در بودجه ۱4۰۰ فساد آور است

اين كارشناس اقتصادي با اشاره به تعيين دلار ۱۱ هزار و ۵00  توماني 
در لايحه بودجه ۱۴00 گفت: با توجه به اينكه نرخ ارز در بازار آزاد حدود 
2۶ هزار تومان است به همين دليل شكاف هنگفتي بين دلار دولتي و 
دلار در بازار آزاد ايجاد و همين امر سبب ايجاد رانت و فساد مي شود، 
زيرا در اين ميان، بعضي از افراد ممكن اس��ت با دريافت دلار دولتي و 

فروش آن در بازار آزاد شرايط بهتري براي خود فراهم كنند. 
اس��تاد دانش��گاه تربيت مدرس گفت: بعضي از افراد كه ب��ه اين رانت ها 
دسترسي دارند با قاچاق يا احتكار نيز س��بب مشكلات جدي در كشور 
مي ش��وند. وي افزود: توصيه مي كنم قيمت دلار آزاد و دولتي را نزديك 
هم اعلام كنند تا مشكلات امسال در سال آينده تكرار نشود. قنبري در 
خصوص اينكه آيا افزايش قيمت دلار جهش قيمتي را نيز به همراه خواهد 
داشت، گفت: در حال حاضر تورمي حدود ۴0 درصد در كشور وجود دارد و 
افزايش پايه دلار باز هم سبب افزايش قيمت ها در بازار مي شود و اين امر به 
مردم فشار وارد مي كند. استاد دانشگاه تربيت مدرس ادامه داد: يكي ديگر 

از اشكالات بودجه ۱۴00 افزايش نقدينگي و قيمت هاست.

 این كره های گران امروز
آن كره های ارزان دیروز نیست!

عضو هيئت مدي�ره انجم�ن صناي�ع فرآورده هاي لبني ب�ا بيان 
اينكه ك�ره از گروه ي�ك كالايي ب�ه گ�روه دو كالايي ني�ز تغيير 
وضعي�ت داده اس�ت و ارز ترجيح�ي ب�راي واردات آن تخصيص 
داده  نمي ش�ود، گف�ت: كره هاي�ي كه در ح�ال حاضر در كش�ور 
تولي�د و بس�ته بندي مي ش�ود از خامه ه�اي اس�تحصال داخلي 
بوده و براس�اس قيم�ت چرب�ي، قيمت آن محاس�به مي ش�ود. 
محمد فربد در گفت وگو با ايس��نا در پاس��خ به اين س��ؤال ك��ه آيا قيمت 
كره در روزه��اي اخير افزايش يافته اس��ت؟ اظه��ار كرد: در گذش��ته ارز 
۴هزارو200 توماني به كره وارداتي تعلق مي گرفت كه عرضه آن كره شهريور 
سال جاري پايان يافت و ارز ترجيحي براي واردات آن هم مجدداً تخصيص 
نيافت. همچنين كره از گروه يك كالايي به گروه دو كالايي نيز تغيير وضعيت 
داد و كره هايي كه در حال حاضر در كش��ور توليد و بسته بندي مي شود، از 
خامه هاي استحصال داخلي بوده و براساس قيمت چربي قيمت آن محاسبه 
مي ش��ود. وي ادامه داد: درحال حاضر به ندرت كسي تمايل به واردات كره 
با ارز نيمايي دارد، زيرا به دليل افزايش نرخ ارز قيمت تمام شده وارداتي آن 
از نمونه داخلي بسيار بيش��تر خواهد بود. عضو هيئت مديره انجمن صنايع 
فرآورده هاي لبني اضافه كرد: درحال حاضر هر درصد چربي ۷00 تومان )هر 
دهم درصد ۷0 تومان( قيمت دارد. كره نيز ۸2 درصد چربي و حدود 2درصد 
ضايعات فرآيند توليد دارد. با محاسباتي ساده اگر اين ۸۴ درصد را در ۷00 
تومان ضرب كنيم و هزينه تبديل خامه به كره را به آن اضافه كنيم، متوجه 
مي شويم كه هر قالب كره ۱00 گرمي با احتساب سود تبديل كننده خامه 

به كره حدود ۶هزارو۵00 تومان هزينه مواد اوليه دارد. 
وي افزود: مابقي هزينه ها نيز از جمله هزينه بسته بندي، هزينه هاي دستمزد 
و سربار، هزينه توزيع تا در مغازه، سود مغازه دار و ۹ درصد ماليات ارزش افزوده 
است كه قيمت مصرف كننده كره را در نقطه سر به سر بيش از ۱0 هزار تومان 
مي كند و قيمت آن بر اساس ضوابط قيمتگذاري بيش از ۱2 هزار تومان است. 
فربد در پاسخ به اين سؤال كه آيا با افزايش بيش از دو برابري قيمت كره از ابتداي 
سال تا كنون، صنايع برنامه اي براي كنترل قيمت ها دارند تا اقلام پرمصرف لبني 
از سفره مردم حذف نشود؟ گفت: متأسفانه بخش��ي از كالاهاي لبني از سفره 
مردم حذف شده ، به طوري كه سرانه مصرف، كاهش داشته است. ما تنها توليد 
كننده هستيم و دخالتي در سياست ها و تصميم گيري هاي كلان كشور نداريم. 
وي اظهار كرد: اگر ارز تك نرخي شود ديگر علوفه ۴هزارو200 توماني به دست 
دامدار نمي رسد، قيمت شيرخام بالا مي رود، قيمت چربي نيز به تبع آن افزايش 
مي يابد و در نتيجه قيمت محصولات لبني هم افزاي��ش خواهد يافت، البته ما 
از تك نرخي ش��دن ارز حمايت مي كنيم، زيرا ارز چند نرخي جز فساد نتيجه 
ديگري ندارد. اما معتقديم دولت بايد براي جلوگيري از حذف لبنيات از سفره 
مردم حمايت هاي لازم را انجام دهد،يعني دولت مي تواند مابه التفاوت فروش 
ارز ۴هزارو200 توماني و ارز تك نرخي محتمل آينده را به مردم بازگرداند و به 

اشكال مختلف به مردم يارانه خريد لبنيات دهد. 
........................................................................................................................
FATF مسدود شدن فروش نفت با پیوستن به

پيوس�تن به FATF نه تنها تحريم�ي را برنم�ي دارد، بلكه تمام 
راه هايي كه م�ا براي فروش نف�ت در اين ش�رايط تحريمي طي يا 
كالاي ديگري را ب�ه خارج ص�ادر مي كنيم مس�دود خواهد كرد. 
به گزارش فارس، جبار كوچكي نژاد نماينده رشت در مجلس شوراي اسلامي با 
انتقاد از برخي فضاسازي ها براي پيوستن به FATF گفت: جرياني در داخل و 
خارج كشور سعي دارند تا اينگونه القا كنند كه مشكلات معيشتي و فشارهاي 
موجود كه بر اثر تحريم ها ايجاد شده با پيوستن ايران به FATF مرتفع خواهد 
ش��د. وي افزود: پيش فرضي كه آقايان براي خود ايجاد كرده اند كه با پيوستن 
به FATF مشكلات حل مي شود، اشتباه اس��ت و حل مشكلات با پيوستن 
به FATF سرابي بيش نيس��ت. كوچكي نژاد اظهار داشت: همانطور كه امضا 
و اجراي برجام هيچ مش��كلي را از ما حل نكرد و حتي باعث مشكلات بيشتر 
براي كشور شد، پيوستن به FATF و CFT نيز همين گونه خواهد بود و هيچ 
مشكلي را از كشور حل نخواهد كرد. وی خاطرنشان كرد: FATF دامي است كه 
براي ملت ايران پهن شده و پيوستن به گروه اقدام مالي مشترك نه تنها مشكلي 
را حل نخواهد كرد بلكه اطلاعات مربوط به راه هاي دور زدن تحريم ها را نيز در 
اختيار دشمن قرار خواهد داد. كوچكي نژاد افزود:  همانطور كه گفتم پيوستن 
به FATF نه تنها تحريمي را برنمي دارد، بلكه تمام راه هايي كه ما براي فروش 
نفت در اين ش��رايط تحريمي طي يا كالاي ديگري را به خارج صادر مي كنيم 
تحت عنوان پولشويي شناخته شده و مسدود خواهد شد. نماينده مردم رشت در 
مجلس اظهار داشت: برداشتن تحريم ها و پيوستن به  FATF ربطي به هم ندارد 

و مجمع تشخيص مصلحت نظام نبايد زير بار پيوستن به اين گروه برود.

جلسات اصلاح بودجه ثبت، ضبط و پخش شود
با توجه به اينكه دولتمردان طی ماه های اخير تصميمات متناقضی درون و بيرون جلسات با نمايندگان مجلس اخذ كرده اند 

يك نماينده مجلس پيشنهاد داد جلسات اصلاح بودجه ۱4۰۰ ثبت، ضبط و پخش همگانی شود

دس�تكاری غيرقانون�ی بودج�ه در فرآيند 
تبديل لايحه به قانون طی س�ال های اخير با 
حواش�ی زيادي همراه بوده اس�ت. از اين رو 
حال كه مجل�س و دولت به اي�ن جمع بندی 
رسيده اند كه با همكاری و هماهنگی يكديگر 
لايحه بودج�ه ۱4۰۰ را اصلاح كنن�د، انتظار 
م�ی رود تمام�ي فرآيندها در اين مس�ير به 
ش�كل دقي�ق، صحي�ح و س�ريع ثب�ت و 
ضبط ش�ود و در هر ي�ك از مراح�ل مذكور 
نتايج به اطلاع عم�وم مردم جامعه برس�د.

همانطور كه انتظار می رفت، لايحه بودجه ۱۴00 
با حواشی قابل ملاحظه ای مواجه شده و اين در 
حالی است كه اين لايحه حتی در درون دولت نيز 
منتقدانی دارد، چه برسد به نمايندگان مجلس 
و مراكز پژوهشی، انديش��كده ها، اقتصاددانان، 
كارشناسان اقتصادی و دنبال كنندگان تحولات 

اقتصاد ايران.
  قدرت خري�د همه مردم باي�د تقويت 

شود
هرچند برخی از دولتمردان نگاه خوشبينانه ای 
به آين��ده اقتصاد ايران و دس��تيابی كش��ور به 
درآمدهای ارزی و ريالی در بودجه س��ال آتی 
دارند، ام��ا منتقدان بر اين باورن��د كه به فرض 
تحقق تمامي درآمدهای پيش بينی ش��ده در 
س��ند مالی دخل و خرج دولت در سال ۱۴00، 
از آنجايی كه اين درآمدها عموماً از محل فروش 
س��رمايه يا اوراق مالی )استقراض( تأمين شده 
است و ماليات های پايدار سهم اندكی در تأمين 
درآمدها دارد، از اين رو اجرای اين بودجه برای 

اقتصاد ايران مضر است.
از سوی ديگر هرچند برخی از دولتمردان با توجه 
به كاهش مصرف بخش خصوصی و دولتی و اثر 
منفی اين رويداد بر رشد و رونق اقتصادی بر اين 
باورند كه دولت بايد هزينه های جاری خود را در 
بودجه سال آتی بالا ببرد و اين اقدام صحيحی 
اس��ت، اما منتقدان معتقدند كه دولت بايد در 
قبال تمام مردم خود را مسئول بداند و تقويت 
قدرت خريد همه مردم و به ويژه اقش��ار ضعيف 
در دستور كار دولت قرار گيرد. در عين حال از 
آنجايی كه منابع پوشش هزينه های دولت عموماً 
از محل استقراض پيش بينی ش��ده است، اين 
نگرانی وجود دارد كه اقشار ضعيف جامعه به رغم 
دريافت يارانه نقدی و كمك معيشتي از ناحيه 
افزايش تورم به طور مجدد قدرت خريدش��ان 
تحليل ب��رود و از منظر عدال��ت، ضريب جينی 
و نابرابری وضعيت نامناس��بی را در س��ال آتی 

تجربه كنند.
در اين ميان با توجه به اينك��ه دولت و مجلس 
تصميم گرفته اند با هم��كاری و هماهنگی هم 
اقدام به اصلاح بودجه س��ال آت��ی كنند، افكار 
عمومی از دول��ت و مجلس انتظ��ار دارد كه در 
مس��ير اصلاح بودجه، تمامي فرآيندها به دقت 

ثبت و ضبط شود و به سمع و نظر آنها برسد.
ش��واهد نش��ان می دهد كه گاهی در جلسات 
همكاری و هماهنگی دولت و مجلس، تصميماتی 
اخذ شده و به سمع و نظر مردم نيز رسيده است، 
اما پس از مدتی به يك باره برخی از دولتمردان 
خلاف تصميم اتخاذ شده در جلسه هماهنگی 

دولت و مجلس را در رس��انه ها منتشر كرده اند. 
از اين رو  اين ش��ائبه بين افكار عمومی ش��كل 
گرفته اس��ت كه نمايندگان دولت در جلسات 
هماهنگی با مجلس ش��ايد در رابطه با طرح و 
برنامه ای نظرشان مثبت باشد، ولی بعد از آن كه 
اين موضوع را به دولت ارجاع می دهند، دولت با 
آن مخالفت می كند و اين دست ناهماهنگی ها 
به طور كامل شأن همكاری، همدلی و هماهنگی 

را بين دو قوه زير سؤال می برد.
گفتنی است، در رابطه با طرح حمايت از معيشت 
خانوار مجلس، گويا نمايندگان دولت در تمامي 
جلسات تحقيق و بررسی حضور داشتند و اين 
طرح با هماهنگی كامل نماين��دگان دولت به 
تصويب رس��يد، اما بعد از مدتی دولت با طرح 
حمايت از ۶0 ميليون خان��وار مجلس مخالف 
كرد و گفت دولت برای حمايت از اشخاص فاقد 
درآمد طرح مجزايی در نظ��ر دارد كه عملياتی 

خواهد كرد.
با توجه به اينكه بودجه يك س��ند مالی بسيار مهم 
است كه روی زندگی تك تك مردم ايران اثر مستقيم 
و وضعی دارد، از اين رو انتظار می رود در جريان اصلاح 
لايحه بودجه ۱۴00 كليه جلسات تصميم گيری به 
دقت ثبت و ضبط ش��ود تا بعد از جلس��ات، شاهد 
خلف وعده طرفين و اصحاب تصميم گير نباشيم يا 
خداي ناكرده هيچ يك از تصميمات اخذ شده كلمه 

و حتی حرفی جابه جا نشود.
 جزئيات توافق دولت و مجلس 

برای اصلاح بودجه ۱4۰۰ مكتوب شود
در همين رابطه حس��ينعلی حاجی دليگانی، 

عضو كميسيون تلفيق مجلس شورای اسلامی 
در گفت وگو با ف��ارس درباره جزئيات حضور 
اعضای دولت در جلس��ات اين كميسيون در 
بررس��ی كليات لايحه بودج��ه ۱۴00 گفت: 
هفته آينده نمايندگان دول��ت برای توافق و 
تصويب كليات بودجه ۱۴00 به كميس��يون 
تلفي��ق خواهند آم��د. احتمالاً درخواس��ت 
نمايندگان دولت اين خواهد بود كه مجلس 
كليات بودج��ه را تصوي��ب و بع��د از آن هر 
تغييری كه در منابع و مصارف بودجه مدنظر 

دارد، اعمال كند.
وی ادامه داد: هر اصلاح و تغييری در بودجه كه 
بناس��ت توافق مجلس و دولت را در پی داشته 
باش��د بايد قبل از تصميم گي��ری و رأی گيری 
راجع ب��ه كليات بودج��ه، تنظيم و ب��ه امضاي 
طرفين برسد. اين موضوع را بنده روز گذشته در 
كميسيون تلفيق متذكر شدم و اكثريت اعضاي 
تلفيق هم اس��تقبال كردند. بنابراين تغييرات 
مدنظر نمايندگان مجل��س در منابع و مصارف 
بودجه ۱۴00 كه دارای اشكالات اساسی است، 
قبل از رأی گيری كليات بودج��ه بايد مكتوب 
ش��ود و به امضاي نمايندگان دول��ت و هيئت 
رئيسه كميسيون تلفيق برسد و بعد از آن كليات 

به رأی گذاشته شود.
حاجی دليگانی ضمن اش��اره به نحوه تصويب 
كليات لايحه بودجه ۱3۹۹ گفت: سال گذشته 
و در جريان بررسی بودجه س��ال ۱3۹۹، بنده 
شاهد بودم كه كميسيون تلفيق وقت، قصد رد 
كليات بودجه را داشت. در آن زمان نمايندگان 
دولت به ه��ر دری زدند تا كميس��يون تلفيق 
كليات را رد نكن��د. در همين راس��تا، قول ها و 
وعده های بس��ياری را هم دادند، در نهايت نيز 
نمايندگان دولت گفتند شما كليات را رد نكنيد 
و بعد از تصويب هرگونه تغييری را كه خواستيد 

در بودجه انجام دهيد.
  خلف وعده  دولت سابقه دارد

حاجی دليگانی اضافه كرد: به ياد دارم نمايندگان 
دولت به نحوی صحبت كردند كه اگر كل منابع 
و مصارف لايحه بودجه توس��ط اعضاي تلفيق 
تغيير كند، دولت حرفی ندارد و موافق اس��ت. 
اين وعده ها را قبل از تصويب كليات دادند، اما 
بعد از اينكه كليات تصويب ش��د، شاهد بوديم 
كوچك ترين تعامل و نرمشی از طرف نمايندگان 
دولت در اصلاح تبصره ها و اجزای بودجه به عمل 
نيامد، چراكه خيالشان راحت شده بود كه كليات 

رأی آورده است.
حاجی دليگانی در پاي��ان تصريح كرد: بنابراين 
مجل��س و كميس��يون تلفي��ق فعلی ه��م اگر 
می خواهد توس��ط دولت دور نخورد، لازمه اش 
اين اس��ت كه هر ايرادی به بودجه دارد قبل از 
به رأی گذاش��تن كلي��ات، آن ايرادها را اصلاح 
كند و به سرانجام برساند. از اين رو بايد جزئيات 
اصلاحی را در بح��ث منابع و مص��ارف بودجه 
بنويس��ند و بر اس��اس نقطه نظرات دو طرف، 

صورتجلسه و امضا شود.

بازگشت قاچاق پوشاک به دوران رشد 
س�خنگوی س�تاد مب�ارزه ب�ا قاچ�اق كالا و ارز گف�ت: از 
هفت�ه آت�ی تش�ديد برخ�ورد ب�ا اولوي�ت برنده�ای مح�رز 
انج�ام خواهد ش�د و تمام�ی برندش�اپ هايی كه توس�ط كميته 
اطلاع�ات، ضابط�ان در وزارت اطلاع�ات و اطلاع�ات س�پاه 
شناس�ايی ش�ده اند م�ورد ضرب�ه ق�رار خواهن�د گرف�ت.

به گزارش تسنيم، محمد دهقانی نيا با اشاره به اينكه ما به عنوان ستاد، 
مطالباتی از بازرسان صمت استان ها و وزارت صمت داريم، عنوان كرد: 
ما نبايد به صورت نقطه ای عمل كنيم، بلكه اين يك فرآيند است و بايد 
استمرار بالا بودن ريسك آن در سطح عرضه همچنان و هميشه حفظ 
شود. وی درباره ميزان قاچاق پوشاك در سال ۹۷ نيز افزود: در سال ۹۶، 
ميزان قاچاق پوشاك ۶/2 ميليارد دلار بوده كه با اقدامات صورت گرفته 

در سال ۹۸ به ۸/۱ ميليارد دلار رسيده است. 
وی ادامه داد: ما در سال ۹۹ حدود 2۱ هزار پرونده پوشاك قاچاق با همكاری 
ضابطان، نيروی انتظامی، وزارت اطلاعات و اطلاعات سپاه به مراجع قضايی 
برای اخذ رأی و محكوميت قطعی معرف��ی كرده ايم. نايب رئيس اتحاديه 
توليد و صادرات نساجی و پوشاك هم درباره نگرانی از قاچاق پوشاك گفت: 
اين اتفاق افتاده است و در حال حاضر حدود ۵0درصد از برندهای خارجی 
بازگشته اند. كمال شهرياری افزود: برندهايی كه مجوز فعاليت گرفتند مقرر 
شده بود در طول دو سال گذشته به وزارت صمت گزارش توليد دهند و اين 
در صورتی است كه الان وزارت صمت هيچ گزارشی را دريافت نكرده است. 
در حال حاضر بعضی از برندهای خارجی در داخل مشغول توليد هستند. 
نايب رئيس اتحاديه توليد و صادرات نساجی و پوشاك تصريح كرد: كرونا در 
برندهای داخلی و در فضای مجازی موجب توسعه شد و اين اتفاق در دنيا 
افتاده، ولی متأسفانه موضوع قاچاق پوشاك هم از اين فرصت استفاده كرد 
و در حال حاضر شاهد برندهای خارجی هستيم كه در فضای مجازی بيداد 

می كنند كه اين خيلی خطرناك است.
.................................................................................................................................

ناكامی وزیر نفت در افزایش تولید نفت
در طول ۳۰ سال گذش�ته، وزرای نفت ما با آرمان توليد ۵ ميليون 
بش�كه به س�اختمان وزارت نفت وارد ش�ده اند، ولی به س�ختی 
با تولي�د 4 ميليون بش�كه در روز، س�اختمان را ت�رک كرده اند.

فريدون بركشلی، رئيس گروه مطالعات انرژی وين در گفت وگو با فارس 
گفت: افزايش توليد و ظرفيت سازی، به صورت جهشی اتفاق نمی افتد و 
برنامه ريزی ۵ الی ۱0 ساله می خواهد. اين مسئله خصوصاً برای چاه های 
نفت ما كه عموماً در نيم��ه دوم و آخر عمر خود هس��تند، طولانی تر و 
پرهزينه است و حجم بالای تزريق گاز نياز دارند. مصرف داخلی گاز چنان 
بالاست كه عملاً به طور فصلی تزريق و صادرات، متوقف می شود، لذا برای 
ايجاد ظرفيت بايد برنامه مشخص داشت. وی با اشاره به ضرورت ارتقای 
تكنولوژی و اصلاح سازوكارهای مديريتی پالايشگاه های ايران گفت: در 
سال 20۱0 كه با هيئتی از پالايشگاه شركت نفتی OMV اتريش، واقع 
در وين بازديدی داشتيم، ظرفيت پالايشی آن 300هزار بشكه در روز 
بود، با 300 پرسنل، يعنی سرانه  هزار بشكه در روز. چند ماه پيش كه با 
يكی از مديران شركت مزبور صحبت داشتم، گفت كه ظرفيت پالايشگاه 
320هزار بشكه است و 2۵0 پرس��نل دارد، البته اين با استانداردهای 

جهانی هنوز فاصله دارد. در ژاپن سرانه پالايشی پايين تر است.
بركشلی در پايان خاطرنشان كرد: پالايشگاه تهران هم حدوداً همين 
ظرفيت را دارد. حدود هزار و ۷00 پرسنل دارد. بهترين نفت خام دنيا 
را مصرف می كند و پايين ترين گريدهای فرآورده را به دست می آورد. 
پالايشگاه های شيخ نشين های منطقه عموماً از ما ارزان تر و فرآورده های 
مرغوب تری را توليد می كنند. منظور اين اس��ت كه فرآورش فروشی 
واقعاً بهتر از خام فروشی است، اما فرآورده ای را كه ما توليد و بعضاً صادر 
می كنيم، فروش فرآورده به علاوه نفت خام رايگانی است كه به صورت 
يارانه ای صرف توليد آن می ش��ود، البته اين در مورد فولاد، سيمان و 
كودهای شيميايی هم صادق است، لذا در اين حوزه بايد يك برنامه ريزی 

عملياتی انجام شود تا به اهدافمان برسيم.
.................................................................................................................................

حباب سکه كوچک شد
به گفته نايب رئيس اتحاديه ط�لا و جواهر تهران، با توجه به اينكه 
بهای جهانی طلا طی يك هفته اخير نوسان محدودی را تجربه كرد، 
اما بازار داخلی طلا و سكه به سبب رشد بهای ارز با افزايش جزئی 
مواجه شد و در شيب ملايم صعودی قرار گرفت، البته حباب سكه 
كاهش يافته و در حال حاضر در محدوده ۷۰۰ هزار تومان قرار دارد.

مسعود يزدانی در رابطه با وضعيت بازار سكه و طلای داخلی و تغييرات 
قيمتی آن طی هفته ای كه گذشت در گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: در 
حالی كه بهای جهانی طلا در هفته گذشته نوسان محدودی را تجربه كرد 
و با افت محدود 2 تا 3 دلاری توأم بوده است، اما بازار طلا و سكه در داخل 
با افزايش جزئی نرخ ارز، اندكی صعودی پيش رفت و اتفاق خاصی نيفتاد. 
نايب رئيس اتحاديه طلا و جواهر تهران ضمن تأكيد بر اينكه با جمع شدن 
بساط سفته بازها و ممنوعيت معاملات كاغذی، بازار آرامشی واقعی به 
خود ديد، گفت: با توجه به اينكه ديگر آن خريدهای نجومی و كذايی كه 
يك شبه نرخ سكه و طلا را جابه جا می كرد، توسط دلالان كاغذی صورت 
نمی گيرد، می توان گفت كه بازار رنگ آرامش به خود گرفته و تغييرات 
آن ناشی از همين بالا و پايين شدن معمول طلای جهانی به عنوان عامل 

خارجی و نرخ ارز در داخل به عنوان عامل مؤثر داخلی است.
وی افزود: اخيراً نيز پس از نزديك يك سال كسادی بازار واحدهای طلا 
و جواهر و رسيدن سطح معاملات مصنوعات طلا تقريباً به صفر، مجدداً 
بازار مصنوعات با توجه به اينكه شب يلدا را هم پشت سر گذاشته ايم و 
مردم سعی كردند به  جای دورهمی ها، هديه ای برای يكديگر خريداری 
كنند، جهشي جزئی و حدود ۱0 درصدی داشته است. يزدانی در رابطه 
با آخرين قيمت ها و تغييرات آن نسبت به ابتدای هفته  گفت: بهای هر 
قطعه سكه تمام بهار آزادی طرح جديد در طول هفته جاری ۱۱۵ هزار 
تومان تقويت شده و در انتهای هفته به ۱۱ ميليون و ۹۵0 هزار تومان 
رسيد. سكه تمام طرح قديم نيز از حدود ۱۱ ميليون و ۴00 هزار تومان 
در ابتدای هفته با رشد ۱00 هزار تومانی به ۱۱ ميليون و ۵00 هزار تومان 
رسيد. در طول يك هفته اخير، حباب سكه نيز كاهش يافته و در حال 

حاضر هر قطعه سكه حدود ۷00  هزار تومان حباب دارد.
........................................................................................................................
لزوم افزایش ۴۰ درصدي حقوق كارگران

س�خنگوي كميس�يون اجتماع�ي مجل�س ش�وراي اس�لامي 
جزئيات�ي از پيش�نهادات نماين�دگان مجل�س ب�راي مي�زان 
افزاي�ش حق�وق كارگ�ران در س�ال آين�ده را تش�ريح ك�رد. 
به گزارش تسنيم، علي  بابايي كارنامي سخنگوي كميسيون اجتماعي 
مجلس با اشاره به بررسي لايحه بودجه سال ۱۴00 در اين كميسيون، 
اظهار كرد: طبق لايحه بودجه سال آينده، حقوق كارمندان دولت قرار 
است 2۵ درصد افزايش پيدا كند كه اين موضوع به تصويب كميسيون 

اجتماعي مجلس نيز رسيده است. 
س��خنگوي كميس��يون اجتماعي مجلس همچنين افزايش پلكاني 
2۵ درصدي حقوق كارمندان دولت در سال آينده و طبق لايحه بودجه 
را تكذيب كرد و گفت: حقوق كارمندان دولت در تمام سطوح در سال 
آينده، 2۵ درصد افزايش مي يابد و در هيچ كدام از بندها و تبصره هاي 
لايحه بودجه اشاره اي به افزايش پلكاني حقوق كارمندان نشده است. 

بابايي كارنامي همچنين به پيش��نهادات نماين��دگان مجلس درباره 
افزايش حق��وق كارگران در س��ال آينده اش��اره كرد و اف��زود: اغلب 
نمايندگان مجل��س معتقدند با توجه به افزاي��ش 2۵ درصدي حقوق 
كارمندان در س��ال آينده، حقوق كارگ��ران حداقل  باي��د ۴0 درصد 

افزايش يابد. 

طبق اعلام انجم�ن واردكنن�دگان موبايل، 
خلأهای قانونی در ش�يوه جديد رجيس�تر 
موبايل مس�افری، راه قاچاقچي�ان را هموار 
ك�رده و از روز پنج ش�نبه خري�د و ف�روش 
پاس�پورت به قدری زياد ش�ده ك�ه قيمت 
آن از ۵ ميلي�ون ب�ه ۲ ميلي�ون و ۵۰۰ هزار 
تومان و در نهايت به ۲۰۰ هزار تومان رسيد.

به گزارش ايسنا، از ۱2 مهرماه انجام رجيستری 
گوش��ی بايد در مب��ادی ورودی و ب��ه صورت 
حضوری انجام می ش��د، اما تشكيل صف های 
طولانی و معطلی فراوان موجب اعتراضات زيادی 
از سوی مسافران شد و گمرك ايران نيز به دليل 
ازدحام جمعيت با مشكلاتی در اين رابطه مواجه 
شد كه در مجموع  در شرايط كرونايی موجود، 
امكان رعايت كامل پروتكل های بهداشتی فراهم 
نبوده و عاملی برای ش��يوع بيماری كوويد-۱۹ 

شده بود.
روز پنج ش��نبه انجمن واردكنن��دگان موبايل 
اعلام كرده بود كه تغيير شيوه نامه رجيستری 
گوشی های مس��افری از مهرماه، باعث كاهش 
چشمگير واردات مس��افری آيفون شده است. 
ارديبهشت ماه ۴3 هزار دستگاه و آبان ماه۴ هزار 
آيفون مسافری وارد كشور شد. سوءاستفاده از 
رويه مسافری هرچند كم اس��ت، اما همچنان 

ادامه دارد.
  راه قاچاق هموار شد

حالا اين موض��وع باعث گلاي��ه واردكنندگان 
موباي��ل ش��ده اس��ت، ب��ه طوری ك��ه انجمن 
واردكنندگان موبايل در توئيتر خود اعلام كرده 
»باز هم راه قاچاق موبايل هموار شد. خلأهای 
قانونی در شيوه جديد رجيستر موبايل مسافری، 
راه قاچاقچي��ان را هموار كرد. قاچ��اق موبايل 

يك ش��به رونق گرفت و حالا دلالان پاسپورت 
مسافری در مراكز خريد و فروش موبايل جولان 

می دهند.«
در اي��ن رابط��ه امير اس��حاقی، دبي��ر انجمن 
واردكنندگان موباي��ل اظهار كرد: بر اس��اس 
مصوبه قبلی، مس��افران حتماً هنگام خروج از 
فرودگاه باي��د موبايل را به همراه داش��تند، در 
ميز ف��رودگاه آن را اظهار و حق��وق و عوارض 
گمركی اش را پرداخت می كردند تا بتوانند در 
شبكه ارتباطی كشور از موبايل استفاده كنند، 
به عبارت ديگ��ر موبايل خريداری ش��ده بايد 

رجيستر مي شد. 
اين مس��ئله باعث ش��ده بود از ۱2 مهر به بعد 
صف های طولانی در گمركات ورودی كشور و 
فرودگاه ها ايجاد شود و فاصله گذاری اجتماعی 
تعيين شده در پروتكل های س��تاد ملی كرونا 

رعايت نشود. 
وی اف��زود: حالا بر اس��اس مصوب��ه جديد از 
اول دی لازم نيس��ت مردم در صف بايستند 
و حق��وق و عوارض گمرك��ی پرداخت كنند، 
بلكه فقط بايد موبايل همراه آنها باشد و اظهار 
شود، يعنی با باركدخوان آی ام ای تلفن همراه 
را از مسافر دريافت مي كنند و با لينكی كه به 
مس��افران داده می ش��ود، می توانند از طريق 
س��ايت ای پی ال گم��رك، حق��وق و عوارض 
گمرك��ی را پرداخت كنند و كار رجيس��تری 
را انجام دهد. اما اتفاقی ك��ه امروز افتاده اين 
است كه سامانه ای پی ال بدون اينكه اظهاري 
در فرودگاه را داش��ته باشد، رجيستر را انجام 

می دهد. 
  كاهش قيمت پاسپورت

ب��ر اس��اس روش جديد، مس��افر حتم��اً بايد 

موبايل را در فرودگاه اظهار كرده باش��د و بعد 
در ای  ی ال گمرك  حق��وق و عوارض گمركی 
را پرداخت كند، ام��ا در عمل، س��امانه اظهار 
موبايل در ف��رودگاه را كنترل نمی كند و مانند 
روال قبلی هركس با يك مشخصات سفر مثل 
پاسپورت و مهر ورود و خروج می تواند رجيستر 
موبايل را انجام دهد. اين فرآيند فرصت را برای 
قاچاقچيان كه جهت ثبت رجيستری پاسپورت 
خريد و فروش می كردند، فراهم كرده است. از 
روز پنج ش��نبه هم خريد و فروش پاسپورت به 
قدری زياد شده كه قيمت آن از ۵ ميليون تومان 
به 2 ميليون و ۵00 هزار تومان و در نهايت در 

شب گذشته به 200 هزار تومان رسيده است.
اس��حاقی تبعات اين اقدام را خروج بی رويه و 
غيرقانونی ارز توس��ط قاچاقچيان عنوان كرد 
و گفت: با خروج غيرقانونی ارز از كش��ور برای 
واردات غيرقانون��ی موباي��ل به زودی ش��اهد 
اختلال در اقتصاد و برهم خوردن تعادل نسبی 
ايجاد شده در بازار ارز خواهيم بود. خلأ قانونی 
ايجاد شده به واسطه مصوبه جديد رجيستری 
موباي��ل منج��ر به ايج��اد صف ه��ای طولانی 
تخصي��ص ارز و ايجاد دس��ت اندازهای متعدد 
برای واردكنندگان قانونی خواهد شد و در واقع 
دولت با اين اقدام فرش قرمزی برای قاچاقچيان 

پهن كرده است.
وی افزود: درخواست رسمی انجمن از دولت اين 
است كه گزارش روزانه آمار موبايل های مسافری 
رجيستر شده پس از اجرای شيوه نامه جديد را 
ارائه كند، چراك��ه واردكنندگان قانونی و مردم 
اين حق را دارند كه بدانند چ��ه ميزان موبايل 
قاچاق طی روزهای اخي��ر وارد و چه ميزان ارز 

غيرقانونی از كشور خارج شده است.

رونق اجاره پاسپورت ها باز هم خبرساز شد

دستورالعمل رجیستری، آنتن قاچاق موبایل را فعال کرد!
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